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REVISTA PRESEI 

 

 

 BEC Alegeri locale | Date parţiale pentru Bucureşti, ora 20.00: Nicuşor Dan 

- 42,76%, Gabriela Firea - 37,98% la Primăria Generală. Rezultate parțiale 

pentru sectoare 

Candidatul independent Nicuşor Dan (susţinut de PNL şi USR PLUS), a obţinut 

42,76% dintre voturi pentru funcţia de primar general al Capitalei, anunță Biroul 

Electoral Central. Sunt date parţiale ale Biroului Electoral Central (BEC) 

centralizate până la ora 20.00, după numărarea a aproximativ 96,95% dintre voturi. 

Actualul primar, Gabriela Firea (candidatul PSD) a obținut 37,98% din voturi. 

Pe locul al treilea este Traian Băsescu (candidatul PMP)  cu 10,98%. 

Rezultate parțiale pentru București, pe sectoare 

La Sectorul 1, după numărarea a 93,69% dintre voturi, Clotilde Armand ( PNL, 

USR-PLUS)- 41,32%, Daniel Tudorache (PSD) - 39,46%, iar Ioana Constantin 

(PMP) - 7,75%. 

La Sectorul 2, după centralizarea a 97,55% dintre voturi, Radu Mihaiu ( PNL, 

USR-PLUS)- 36,91%, Dan Cristian Popescu (PSD) - 31,50%, iar Neculai Onţanu 

(Alianţa ADER PPU-SL) - 14,06%. 

La Sectorul 3, după numărarea a 94,75% dintre voturi, Robert Negoiţă (Pro 

Bucureşti 2020) - 43,70%, Adrian Moraru (PNL - USR PLUS) - 28,43%, iar 

Aurelian Bădulescu (PSD) - 13,76%. 

La Sectorul 4, după numărarea a 97,57% dintre voturi, Daniel Băluţă (PSD) - 

57,05%, iar Simona Spătaru (PNL - USR PLUS) - 29,85%. 

La Sectorul 5, după numărarea a 97,30% dintre voturi, Cristian Popescu Piedone 

(PPUSL)- 28,08%, Daniel Florea (PSD) - 25,64%, iar Cristian Băcanu (PNL - 

USR PLUS) - 25,24%. 
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La Sectorul 6, după numărarea a 98,08% dintre voturi, Ciprian Ciucu (PNL, USR-

PLUS)-43,42% din voturi, Gabriel Mutu (PSD) - 34,57% şi Ştefan Florescu (PMP) 

- 7,64%. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 

 Nicuşor Dan: În prima săptămână după învestire voi prezenta situaţia 

financiară a PMB; va fi realizat un audit 

Primarul general ales al Capitalei, Nicuşor Dan, a anunţat luni, la B1 TV, că în 

termen de o săptămână de la învestire intenţionează să prezinte situaţia financiară a 

Primăriei, iar în decurs de câteva luni va fi realizat un audit, potrivit Agerpres. 

 

Totodată, întrebat la B1Tv dacă apreciază că ar putea exista persoane din rândul 

administraţiei precedente care să ajungă la închisoare, Nicuşor Dan a replicat: "Aş 

paria pe asta". 

 

"În orice caz, foarte repede o să aflaţi situaţia financiară a primăriei. Primăria 

Generală, care trebuie să dea o subvenţie şi pe care nu a dat-o şi lipsesc 800 de 

milioane de lei - toată această situaţie financiară a primăriei şi a instituţiilor din 

subordine o să o aveţi într-o săptămână, pentru că şi eu vreau să o am într-o 

săptămână, ca să nu intrăm în incapacitate de plată", a spus el. 

 

Nicuşor Dan a menţionat că va fi realizat şi un audit de către o companie 

specializată, în urma unui vot în acest sens în Consiliul General şi a unei proceduri 

de achiziţii, demers care ar putea dura 4-6 luni. A arătat că vor fi analizate afacerile 

de corupţie despre care a vorbit în timpul campaniei electorale, dar a menţionat că 

mandatul său va consta în primul rând în rezolvarea marilor probleme ale oraşului. 

 

"Pe afacerile de corupţie de care am vorbit în campania asta electorală, fără 

îndoială, ne vom duce către ele. Ne vom duce şi pe marile dosare de retrocedări. 

Cum de au fost împroprietăriţi oameni în Parcul Herăstrău? (...) Nu acesta este 

obiectivul meu.  
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Cred că mandatul meu, pe care mi l-au dat bucureştenii, este să rezolv problemele 

curente, mari, grave ale acestui oraş şi să îi dau o direcţie de dezvoltare. Adică să 

atragem mari investiţii în Bucureşti, să îl profilăm pe piaţa globală ca centru de IT, 

să avem centre de conferinţe, să aibă loc aici evenimente de business, să vină o 

agenţie europeană să se instaleze la Bucureşti", a precizat primarul general ales. 

El a adăugat că de-a lungul timpului i-au fost aduse la cunoştinţă diverse situaţii, 

precum concursuri trucate sau oameni angajaţi fără diplome, aspecte despre care 

spune că vor fi verificate. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Bugetul statului a înregistrat un deficit de peste 5% din PIB (54,7 miliarde 

de lei), în primele opt luni. Veniturile au scăzut cu 1,4%, dar Ministerul de 

Finanțe spune că jumătate din deficit s-a dus pe măsurile de stimulare a 

economiei. 

Conform Ministerului Finanțelor, au fost injectate în economie 31,17 miliarde de 

lei (2,95% din PIB), prin facilități fiscale, investiții și cheltuieli pentru combaterea 

efectelor produse de pandemia de coronavirus. 

Creșterea deficitul bugetar este explicată, în primul rând, de evoluția nefavorabilă a 

încasărilor în perioada martie-august și ca urmare a amânării plății unor obligații 

fiscale ale firmelor, pe perioada crizei. De asemenea, au contribuit la deficit și 

creșterile cu 2,8 miliarde de lei a rambursărilor de TVA precum și bonificațiile 

acordate pentru impozitul pe profit și a celui pe veniturile IMM-urilor (în sumă de 

250 de milioane de lei). 

Cheltuielile cu investițiile au crescut cu 5,1 miliarde de lei, față de primele opt luni 

ale anului trecut. 

Plățile cu caracter excepțional, efectuate pe fondul crizei COVID, s-au ridicat la 

8,62 miliarde de lei, arată Ministerul Finanțelor în comunicatul de presă. 
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Veniturile bugetului general au însumat 201 miliarde de lei, o scădere de 1,4% față 

de nivelul atins în perioada similară a anului trecut. În termeni procentuali, se 

traduce într-o scădere de 0,23 puncte procentuale. 

(Sursa: biziday.ro) 

 

 Managerii estimează o tendinţă de stabilitate în industrie, construcţii şi 

servicii, în următoarele trei luni (INS) 

Activităţile din industrie, construcţii şi servicii vor avea o tendinţă de stabilitate în 

următoarele trei luni, în timp ce preţurile în construcţii şi comerţul cu amănuntul 

vor cunoaşte o majorare moderată în acelaşi interval, arată percepţia managerilor în 

cadrul anchetei conjuncturale realizată de Institutul Naţional de Statistică (INS). 

 

Conform statisticii oficiale, managerii din industria prelucrătoare preconizează 

pentru următoarele trei luni o relativă stabilitate a volumului producţiei (sold 

conjunctural +5%). Totodată, referitor la numărul de salariaţi, se estimează o 

relativă stabilitate, soldul conjunctural fiind de -5% pe total industrie prelucrătoare. 

 

În cazul preţurilor produselor industriale se prognozează o oarecare stabilitate în 

următoarele trei luni, pe fondul unui sold conjunctural de +5%. 

 

Estimările din luna septembrie evidenţiază faptul că, în activitatea de construcţii, se 

va înregistra o relativă stabilitate a volumului producţiei (sold conjunctural +3%), 

pe parcursul următoarelor trei luni. În plus, managerii estimează că numărul de 

salariaţi va fi relativ stabil, cu un sold conjunctural de -1%. 

 

În ceea ce priveşte preţurile lucrărilor de construcţii, se preconizează o creştere 

moderată a acestora (sold conjunctural +8%). 

 

În sectorul comerţ cu amănuntul, managerii au estimat pentru următoarele trei luni 

o tendinţă de creştere moderată a activităţii economice (sold conjunctural +10%), 

în timp ce volumul comenzilor adresate furnizorilor de mărfuri de către unităţile 

comerciale va înregistra creştere moderată (sold conjunctural +13%).  
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Pe acelaşi sector de activitate, angajatorii prognozează o creştere moderată a 

numărului de salariaţi (sold conjunctural +14%). 

 

Pentru următoarea perioadă de trei luni, managerii societăţilor comerciale 

estimează o creştere moderată a preţurilor de vânzare cu amănuntul (sold 

conjunctural +13%). 

 

Pe segmentul serviciilor, cererea (cifra de afaceri) va cunoaşte o relativă stabilitate 

în următoarele trei luni (sold conjunctural +4%), precum şi o oarecare stabilitate a 

numărului de salariaţi (sold conjunctural -1%). 

 

Managerii sunt de părere că preţurile de vânzare sau de facturare ale prestaţiilor 

vor avea tendinţă de relativă stabilitate şi un sold conjunctural de -1%. 

 

INS precizează că soldul conjunctural indică percepţia managerilor întreprinderilor 

asupra dinamicii unui fenomen, care nu trebuie confundată cu ritmul creşterii sau 

scăderii oricărui indicator statistic produs de către instituţie. 

 

De asemenea, soldul conjunctural procentual este obţinut ca diferenţă între 

procentajul managerilor care au ales varianta pozitivă a fenomenului şi procentajul 

celor care au indicat varianta negativă. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Comisia Europeană a realocat peste jumătate de miliard de euro pentru a 

sprijini 120 de mii de firme mici și mijlocii din România, afectate de criza 

coronavirus. 

Executivul de la Bruxelles anunță că a aprobat modificarea programului 

operațional „Competitivitate” din România, redirecționând 550 de milioane de 

euro din Fondul de coeziune pentru a amortiza efectele negative ale crizei 

coronavirusului asupra economiei țării. Sprijinul financiar va fi acordat pentru mai 

mult de 120.000 de întreprinderi mici și mijlocii (IMM-uri) cu prioritate pentru 

inițiativele de digitalizare și educație electronică.  
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Comisarul pentru coeziune și reforme, Elisa Ferreira , a declarat: „Împreună cu 

fondurile UE orientate deja către sectorul de sănătate din România, formare, 

educație și infrastructuri, aceasta este o oportunitate unică pentru o redresare 

economică promptă. Acum este extrem de important să punem rapid în aplicare 

aceste măsuri.“ 

România a mobilizat deja 350 de milioane de euro din fonduri UE pentru 

suplimentele acordate medicilor și angajaților din domeniul sănătății. Prin 

Inițiativa de investiții pentru răspunsul la coronavirus, suma de 1,35 miliarde de 

euro a fost deja mobilizată în cadrul finanțării politicii de coeziune pentru a 

contracara efectele crizei actuale în România. 

În exercițiul bugetar 2014-2020, UE a alocat României 30,3 miliarde EUR prin 

politica de coeziune. 

(Sursa: biziday.ro) 

 

 Dobânzile încep săptămâna în creștere. Indicele ROBOR urcă pentru a 

cincea zi consecutiv și ajunge la 2,07%, față de 2,04% vineri. 

Indicele ROBOR la 6 luni a urcat de la 2,06% la 2,07%. 

Avansul ROBOR a început odată cu votul în parlament pentru creșterea pensiilor 

cu 40% și cu respingerea de către CCR a acțiunii guvernului împotriva legii 

privind dublarea alocațiilor elevilor. 

Pe 5 august, Consiliul de Administrație al BNR a decis reducerea ratei dobânzii de 

politică monetară la nivelul de 1,5% pe an, de la 1,75% pe an, începând cu 6 

august, dar și de reducere a ratei dobânzii pentru facilitatea de depozit la 1% pe an, 

de la 1,25%. Măsura a fost luată pentru atenuarea impactului economic al 

pandemiei de coronavirus. 

(Sursa: biziday.ro) 
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 13 noi modificări fiscale care te-ar putea afecta: de la TVA-ul la vânzarea 

unui apartament, leasing și cupoane valorice, la precizări privind aplicarea 

TVA redusă la restaurante și cărți - proiect 

Pe zona fiscalității, anul acesta a fost unul plin, din cauza efectelor pandemiei, iar 

noi măsuri continuă să apară. Un nou proiect de Hotărâre realizat de Ministerul 

Finanțelor vine cu unele modificări, iar în multe cazuri cu anumite corelări. 

Domeniile vizate sunt diverse, pornind de la vânzarea apartamentelor și continuând 

cu faptul că pe zona leasingului avansul va fi considerat rată, la TVA redusă la 

restaurante și cărți se fac unele precizări, fiind modificate articolele respective din 

Codul fiscal. Mai jos aveți principalele noutăți din proiect. 

 

Proiect măsuri fiscale de la vânzarea apartamentelor, la restaurante. (click 

pentru a deschide) 

 

1. O corelare în privința TVA-ului pentru vânzarea apartamentelor. 

 

EXEMPLU: 

 

O persoană fizică vinde în luna ianuarie 2020 un teren construibil sau o construcţie 

nouă. Deşi, în principiu, operaţiunea nu ar fi scutită de TVA, indiferent de valoarea 

livrării, dacă persoana fizică nu realizează şi alte operaţiuni pentru care ar deveni 

persoană impozabilă în cursul anului 2020, această operaţiune este considerată 

ocazională şi persoana fizică nu datorează TVA pentru respectiva livrare. 

 

Dacă în acelaşi an, în luna martie, aceeaşi persoană fizică livrează un teren sau o 

construcţie, indiferent dacă livrarea este taxabilă sau scutită, respectiva persoană va 

deveni persoană impozabilă după cea de-a doua tranzacţie. 

 

Dacă valoarea cumulată a celor două tranzacții depăşeşte plafonul de scutire 

prevăzut la art. 310 din Codul fiscal (adică 88.500 euro), persoana fizică are 

obligaţia să solicite înregistrarea în scopuri de TVA, cel târziu în termen de 10 zile 

de la data depăşirii plafonului, respectiv de la data de 1 a lunii următoare celei în 

care plafonul a fost depăşit. 

 

https://media.hotnews.ro/media_server1/document-2020-09-28-24313367-0-proiect-modificare-cod-fiscal-vanzarea-apartamentelor-tva-redusa-restaurante.pdf
https://media.hotnews.ro/media_server1/document-2020-09-28-24313367-0-proiect-modificare-cod-fiscal-vanzarea-apartamentelor-tva-redusa-restaurante.pdf


CNSLR Fratia | Revista Presei 28 septembrie 2020 8 

 

2. Nu se constituie livrare de bunuri (în sensul taxării) acordarea bunurilor în 

mod gratuit statului pentru scopuri legate de desfășurarea activității 

economice a persoanei impozabile. 

 

EXEMPLU: 

 

Pentru facilitarea accesului la un centru comercial (precum mall-uri) o societate a 

depus diligențele necesare pentru construirea unui sens giratoriu. O parte a sensului 

giratoriu a fost construită pe terenul aparținând domeniului public, iar o parte pe 

terenul societății. După finalizarea lucrărilor, pentru care primăria a obținut 

autorizație de construire, sensul giratoriu și partea din terenul aferent aparținând 

societății vor fi donate primăriei. 

 

Deși contractul prevede că sensul giratoriu va fi donat primăriei, întrucât bunurile 

construite pe domeniul public aparțin unității administrativ-teritoriale, din punctul 

de vedere al TVA nu se consideră că are loc o livrare de bunuri de la societate la 

primărie pentru lucrările efectuate pe terenul primăriei. 

 

Acestea reprezintă din punctul de vedere al TVA servicii acordate gratuit. 

 

În ceea ce privește donația părții din sensul giratoriu construite pe terenul societății 

și a terenului aferent, aceasta reprezintă din punctul de vedere al TVA o livrare de 

bunuri cu titlu gratuit. Atât prestările de servicii, cât și livrarea de bunuri, acordate 

gratuit, se consideră că au fost efectuate în scopul desfășurării activității 

economice, respectiv pentru facilitarea accesului la centrul comercial, nefiind în 

sfera de aplicare a TVA. 

Societatea în cauză beneficiază de dreptul de deducere a TVA. 

 

3. Nu se constituie livrare de bunuri (în sensul taxării) alimentele destinate 

consumului uman ce se donează către diferite entități înregistrate la ANSVSA. 

În sensul acesta, practic se fac câteva corelări. 

 

Astfel, alimentele pot face obiectul transferului oricând în ultimele 10 zile de 

valabilitate până la data durabilităţii minimale. 
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4. Câteva clarificări cu privire la cupoanele valorice. 

 

(Cuponul valoric este un instrument care presupune obligația de a-l accepta drept 

contrapartidă sau drept o parte din contrapartida unei livrări de bunuri sau prestări 

de servicii și care presupune indicarea bunurilor sau a serviciilor ce urmează a fi 

livrate sau prestate sau a identităților potențialilor furnizori/prestatori ai acestora, 

fie pe instrumentul în sine, fie în cadrul documentației aferente, inclusiv în cadrul 

termenilor și condițiilor de utilizare a instrumentului) 

 

Se vine astfel cu câteva clarificări: cupoanele pot fi în format fizic sau electronic. 

 

Tichetele pentru care nu se cunosc toate elementele necesare determinării taxei 

datorate, cum ar fi: tichetele de masă, tichetele de vacanță, tichetele cadou și altele 

asemenea, sunt considerate cupoane valorice cu scop multiplu. 

 

5. O modificare în privința leasingului 

 

Avansul perceput pentru transmiterea folosinţei bunurilor în cadrul unui contract 

de leasing este considerat o rată de leasing, respectiv o prestare de servicii, pentru 

care faptul generator de taxă (TVA) intervine, cu excepţia situaţiei în care include 

şi încasarea în avans a unei părţi din contravaloarea livrării de bunuri care are loc 

la sfârşitul perioadei de leasing, când se transferă dreptul de proprietate asupra 

bunului care face obiectul contractului de leasing. 

 

6. Precizare în privința cotei redusă de TVA pentru irigații 

 

Se aplică cota redusă de TVA de 9% de orice persoană care livrează apă de irigaţii 

care este transportată prin infrastructura principală şi/sau secundară de irigaţii. În 

categoria persoanelor care livrează apă destinată irigaţiilor se cuprind inclusiv 

furnizorii de apă din Dunăre, din râuri interioare, izvoare, lacuri de acumulare sau 

alte surse de apă, care alimentează sistemele de irigaţii. 
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7. Noi precizări în privința TVA-ului de 5% pentru cărți și reviste 

 

Cota redusă de 5% se aplică pentru livrarea de manuale şcolare, cărţi, ziare şi 

reviste, inclusiv pentru cele înregistrate pe suport electromagnetic sau pe alte tipuri 

de suporturi. 

 

Cărţile şi manualele şcolare sunt tipăriturile care au cod ISBN, inclusiv partiturile 

muzicale imprimate care au cod ISMN, indiferent de suportul pe care sunt livrate. 

Ziarele şi revistele sunt orice tipărituri care au cod ISSN, indiferent de suportul pe 

care sunt livrate. 

 

ATENȚIE: Nu se aplică cota redusă a taxei pe valoarea adăugată pentru livrarea 

de cărţi, ziare şi reviste care sunt destinate în principal sau exclusiv publicităţii. 

 

Prin sintagma "în principal" se înţelege că mai mult de jumătate din conţinutul 

cărţii, ziarului sau revistei este destinat publicităţii. De asemenea, nu se aplică cota 

redusă a taxei pentru livrarea de cărţi, ziare şi reviste, în cazul în care acestea sunt 

furnizate pe cale electronică, operaţiunile fiind considerate prestări de servicii. 

 

8. Pentru toate livrările de locuințe ca parte a politicii sociale, inclusiv a 

terenului pe care sunt construite, se aplică aceeași cotă de TVA pentru 

livrarea clădirilor/locuințelor și pentru terenul pe care acestea sunt construite, 

respectiv cota redusă de 5%, dacă sunt îndeplinite condițiile legale. 

 

Pe aceeași zona au fost operate unele modificări: 

 

• prin locuinţă se înţelege construcţia alcătuită din una sau mai multe camere de 

locuit, cu dependinţele, dotările şi utilităţile necesare, care, la data livrării, satisface 

cerinţele de locuit ale unei persoane ori familii; 

• anexele gospodăreşti nu se iau în calculul suprafeţei utile a locuinţei de 120 mp; 

• valoarea-limită de 450.000 lei cuprinde valoarea locuinţei, inclusiv valoarea 

cotelor indivize din părţile comune ale imobilului şi a anexelor gospodăreşti şi, 

după caz, a terenului pe care este construită locuinţa, dar exclude unele drepturi de 

servitute legate de locuinţa respectivă; 
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(Dacă se va adopta acest proiect vom veni cu detalii pe această zonă, dacă sunt 

cereri din partea dumneavoastră, a cititorilor) 

 

9. Precizări cu privire TVA redusă la restaurante 

 

Pentru băuturile alcoolice servite la restaurant sau oferite în cazul serviciilor de 

catering se aplică cota standard de TVA, dar nu se consideră că are loc o livrare 

separată de bunuri, oferirea de băuturi alcoolice făcând parte din serviciile de 

restaurant sau de catering. 

 

EXEMPLU: 

 

Un restaurant care vinde şi mâncare pentru a fi servită în afara locaţiei 

restaurantului nu realizează o prestare de servicii de restaurant, ci o livrare de 

bunuri, pentru care aplică cota redusă de TVA de 9%, inclusiv pentru caserola sau 

paharele în care sunt servite alimentele sau băuturile nealcoolice, chiar dacă 

contravaloarea acestora ar fi evidenţiată separat pe bonul fiscal. 

În acest caz se consideră că livrarea alimentelor este livrarea principală care atrage 

aceeaşi cotă de TVA livrării caserolei sau a paharului, acestea fiind livrări 

accesorii, nu un scop în sine pentru client. 

 

În situaţia în care se comercializează un pachet care cuprinde bunuri/servicii 

supuse atât cotei reduse de TVA, cât şi cotei standard de TVA şi se poate stabili o 

operaţiune principală, cota de TVA aplicabilă pachetului este cota de TVA 

aplicabilă operaţiunii principale, chiar dacă preţul fiecărui element care compune 

preţul total plătit de un consumator pentru a putea beneficia de această prestaţie 

poate fi identificat. 

EXEMPLU: 

O persoană impozabilă înregistrată în scopuri de TVA oferă posibilitatea 

achiziţionării unui pachet de bunuri şi servicii constând în acces la un eveniment 

sportiv şi facilităţi în cadrul evenimentului sportiv, precum: servicii de 

catering/restaurant, produse alimentare, acces la parcare. 
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În această situaţie, chiar dacă preţul fiecărui element care compune preţul total 

plătit de un consumator pentru a putea beneficia de această prestaţie ar putea fi 

identificat, cota de TVA aplicabilă pachetului este de 5%, respectiv cota de TVA 

aferentă accesului la evenimentul sportiv care reprezintă prestaţia principală. 

 

10. Se cuprind în sfera operațiunilor scutite de TVA operațiunile de 

administrare a creditelor și/sau administrare a garanțiilor de credit, efectuate 

de către una dintre instituțiile financiare care acordă creditul sindicalizat și 

care este desemnată de ceilalți participanți la contractul de credit sindicalizat 

pentru administrarea creditului/ administrarea garanțiilor de credit. 

 

11. Fondurile de pensii ocupaționale intră în categoria fondurilor speciale de 

investiții, pentru administrarea cărora se aplică scutirea de TVA. 

 

12. Pe zona accizelor la băuturi alcoolice sunt multe modificări. Una dintre ele: 

 

Operatorii economici care solicită autorizarea ca antrepozitari pentru producţia de 

alcool și de distilate care utilizează pentru realizarea producției exclusiv instalaţii 

tip alambic, trebuie să depună o declaraţie pe propria răspundere privind 

capacitatea vaselor de depozitare deţinute, precum şi a capacităţii de încărcare a 

instalaţiei/instalațiilor tip alambic aflate în incinta locației propuse pentru 

autorizare. 

 

Un loc poate fi autorizat ca antrepozit fiscal de producţie sau de depozitare de 

produse energetice numai dacă este echipat cu rezervoare standardizate sau cu 

rezervoare și recipiente calibrate, distincte pentru fiecare produs accizabil 

înregistrat în stoc, materii prime, semifabricate, produse finite, după caz, operatorii 

economici care solicită autorizarea fiind obligaţi să deţină, pentru fiecare dintre 

rezervoarele și recipientele calibrate, certificate eliberate de Biroul Român de 

Metrologie Legală sau de un laborator de metrologie agreat de acesta. 
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13. Având în vedere dificultățile întâmpinate de operatorii economici în 

procesul de distrugere a băuturilor alcoolice și a produselor din tutun 

prelucrat devenite improprii consumului se introduce o prevedere: 

 

Operatorul economic anunță în scris autoritatea vamală teritorială despre intenția 

de a retrage de pe piață produsele accizabile, în vederea reciclării, recondiționării, 

distrugerii, cu cel puțin 7 zile lucrătoare înainte de data la care începe/se realizează 

distrugerea acestora, ori produsele sunt introduse în antrepozitul fiscal de 

producție, în cazul reciclării sau recondiționării. 

 

Distrugerea băuturilor alcoolice și a produselor din tutun prelucrat retrase de pe 

piață poate fi efectuată fie în antrepozit fiscal, fie într-o altă locație stabilită de 

operatorul care retrage produsele de pe piață, cu condiția respectării prevederilor 

legislației de mediu în materie de distrugere. 

 

Toate cele de mai sus fac parte dintr-un proiect, dar dacă se va adopta și sunt 

modificări, vom veni cu un nou text. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 CCR s-ar putea pronunţa pe sesizările asupra Legii privind organizarea 

alegerilor parlamentare 

Curtea Constituţională a României (CCR) ar putea pronunţa, marţi, o decizie 

asupra sesizărilor preşedintelui Klaus Iohannis şi Guvernului asupra Legii privind 

unele măsuri pentru organizarea alegerilor pentru Senat şi Camera Deputaţilor, ca 

urmare a încetării mandatului Parlamentului ales în anul 2016, scrie Agerpres. Pe 

17 august, şeful statului a sesizat CCR, solicitând să constate că acest act normativ 

este neconstituţional în ansamblul său. 

 

Potrivit unui comunicat al Administraţiei Prezidenţiale, legea încalcă prevederile 

art. 1 alin. (3) şi (5), pe cele ale art. 36, art. 37, art. 61, art. 63 alin. (1), (2) şi (4), 

art. 69 alin. (2), art. 73 alin. (1) şi (3) lit. a), precum şi pe cele ale art. 147 alin. (4) 

din Constituţie. 
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Art. 1 alin. (1) din legea criticată prevede că "(1) Prin derogare de la prevederile 

art. 6 alin. (2) din Legea nr. 208/2015 privind alegerea Senatului şi a Camerei 

Deputaţilor, precum şi pentru organizarea şi funcţionarea Autorităţii Electorale 

Permanente, cu modificările şi completările ulterioare, data alegerilor pentru Senat 

şi Camera Deputaţilor ce vor fi organizate ca urmare a expirării mandatului 

Parlamentului, aflat în curs de exercitare la data intrării în vigoare a prezentei legi, 

se stabileşte prin lege organică, cu cel puţin 60 de zile înaintea datei alegerilor". 

 

Dispoziţia de la care se derogă, respectiv art. 6 alin. (2) din Legea nr. 208/2015, 

prevede: "(2) Aducerea la cunoştinţă publică a datei alegerilor se face cu cel puţin 

90 de zile înainte de ziua votării, prin publicarea în Monitorul Oficial al României, 

Partea I, a hotărârii Guvernului privind data alegerilor", atenţionează şeful statului. 

 

"Analizând conţinutul dispoziţiei derogatorii, constatăm că aceasta creează un 

cadru legislativ special doar pentru următoarele alegeri parlamentare. Apreciem că 

o atare modificare, realizată cu mai puţin de 6 luni înainte de alegerile la termen, 

încalcă exigenţele art. 1 alin. (5) din Constituţie în dimensiunea sa referitoare la 

previzibilitatea legii şi cea a securităţii raporturilor juridice", explică şeful statului. 

 

El arată că, potrivit Codului bunelor practici în materie electorală - Linii directoare 

şi raport explicativ, adoptat de Comisia Europeană pentru Democraţie prin Drept în 

cadrul celei de-a 52-a Sesiuni Plenare (Veneţia, 18-19 octombrie 2002), "ar fi 

necesar a se evita, nu atât modificarea sistemelor de scrutin - ele pot fi întotdeauna 

îmbunătăţite - ci modificarea lor frecventă sau cu puţin timp (cel puţin un an) 

înainte de alegeri. Chiar în absenţa unei intenţii de manipulare, modificările vor fi 

dictate de interesele iminente ale partidului politic". 

 

Aşa cum a reţinut şi Curtea, completează Iohannis, recomandările Codului bunelor 

practici în materie electorală, elaborat de Comisia de la Veneţia, "constituie 

coordonate ale unui scrutin democratic, în raport cu care statele - care se 

caracterizează ca aparţinând acestui tip de regim - îşi pot manifesta opţiunea liberă 

în materie electorală, cu respectarea drepturilor fundamentale ale omului, în 

general, şi a dreptului de a fi ales şi de a alege, în special". 

 

 



CNSLR Fratia | Revista Presei 28 septembrie 2020 15 

 

"Or, prin dispoziţia criticată, se modifică cu doar câteva luni înaintea alegerilor 

competenţa stabilirii datei alegerilor, contrar normelor constituţionale, instituindu-

se o prerogativă pentru Parlament de a stabili în mod discreţionar data alegerilor 

parlamentare. Mai mult, în actualul context, adoptarea unei legi prin care se 

stabileşte data alegerilor parlamentare devine cu atât mai problematică în situaţia în 

care ar interveni una dintre cauzele care determină prelungirea de drept a 

mandatului Parlamentului, cum este starea de urgenţă prevăzută de art. 93 din 

Constituţie", adaugă preşedintele. 

 

În opinia sa, prin intervenţia "intempestivă" şi formalizarea "excesivă" a procedurii 

de stabilire a datei alegerilor se creează premisele încălcării altor dispoziţii şi 

garanţii constituţionale. Mai mult, dat fiind contextul actual, în situaţia în care din 

varii motive, Parlamentul nu adoptă respectiva lege într-un timp util, se poate 

ajunge în mod direct la încălcarea normelor constituţionale care stabilesc în mod 

clar durata mandatului Parlamentului şi intervalul maximal în care trebuie să fie 

organizate alegerile parlamentare, completează Iohannis. 

În ceea ce priveşte încălcarea dispoziţiilor art. 69 alin. (2) din Constituţie, şeful 

statului spune că norma prevăzută la art. 1 alin. (1) din legea criticată instituie în 

sarcina Parlamentului o obligaţie de rezultat, aceea a adoptării unei legi organice, 

într-un anumit orizont de timp, prestabilind şi soluţia ce se va impune senatorilor şi 

deputaţilor, "a căror voinţă reală pare a nu mai avea semnificaţie". 

 

"Or, voinţa generală ce se realizează la nivelul Parlamentului şi se concretizează în 

adoptarea unei legi rezultă din modul de exercitare şi realizare a mandatului 

fiecărui senator şi deputat. În exercitarea mandatului, deputaţii şi senatorii îşi 

exprimă voinţa în mod liber prin votul asupra propunerilor legislative sau 

proiectelor de lege, voinţă care se formează după analize, dezbateri şi deliberări 

asupra conţinutului proiectului actului normativ, indiferent dacă aceasta se va 

concretiza sau nu în adoptarea unei legi", se menţionează în sesizare. 

 

Conform acesteia, ca urmare, rezultă că, dacă senatorii şi deputaţii vor fi obligaţi să 

acorde votul în sensul adoptării legii de stabilire a datei alegerilor, atunci voinţa 

parlamentarului nu mai este liberă, mandatul devine unul imperativ, ceea ce 

plasează legea criticată pe tărâmul "nulităţii absolute", ce nu va putea fi înlăturată 

în niciun mod, în conformitate cu art. 69 din Constituţie. 
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El precizează că stabilirea datei alegerilor este legată de durata mandatului 

Parlamentului, iar Guvernul este autoritatea care asigură respectarea normelor 

constituţionale prin punerea în executare a dispoziţiilor legale, ce reprezintă, în 

esenţă, o transpunere a celor constituţionale. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Ministerul Agriculturii organizează o conferinţă pe tema risipei alimentare 

Ministerul Agriculturii şi Dezvoltării Rurale (MADR), în parteneriat cu InfoCons, 

organizează marţi evenimentul prilejuit de Ziua Internaţională de conştientizare 

asupra risipei alimentare, cu tema "Stop deşeurilor şi risipei alimentare! Pentru 

oameni! Pentru planetă!". 

 

Începând din acest an, Adunarea Generală a Naţiunilor Unite a declarat data de 29 

septembrie "Ziua Internaţională de conştientizare asupra risipei alimentare". 

 

La eveniment vor participa ministrul de resort, Adrian Oros, reprezentanţi ai 

autorităţilor publice, ai mediului de afaceri şi ai formelor asociative, pentru a lansa 

Campania de informare, educare şi conştientizare "Şi tu poţi proteja planeta! 

împreună dăm startul la reducerea risipei de alimente!". 

 

Această campanie este structurată în două etape, respectiv campania de diseminare 

a materialelor informativ educative realizate în parteneriat cu InfoCons la nivelul 

autorităţilor publice centrale şi locale, al cărei grup ţintă îl reprezintă publicul larg-

consumatorii, în calitatea lor de cetăţeni, precum şi campania de informare şi 

educare a consumatorilor din unităţile de învăţământ preuniversitar privind 

prevenirea şi diminuarea risipei de alimente "Şi tu poţi proteja planeta! împreună 

dăm startul la reducerea risipei de alimente", în colaborare cu Ministerul Educaţiei 

şi Cercetării, în conformitate cu Protocolul încheiat de MADR cu această instituţie. 

 

Cu această ocazie, MADR îşi propune să contribuie la realizarea obiectivului de 

reducere cu 50% a risipei alimentare până în anul 2030, prevăzut în Agenda 2030 

pentru dezvoltarea durabilă, adoptată de ONU, pe care România şi-a asumat-o.  

(Sursa: Agerpres) 
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 Cardul de sănătate nu este necesar pentru consultația la medic până la 31 

decembrie. Autoritățile s-au răzgândit după ce au vrut să reintroducă 

obligativitatea de la 1 octombrie 

Utilizarea cardului național de sănătate în medicina de familie și în ambulatoriul de 

specialitate, indiferent dacă este vorba despre consultații acordate în cabinet, la 

domiciliu sau la distanță, nu va fi necesară până la 31 decembrie 2020, anunță 

Federația Națională a Patronatelor Medicilor de Familie, care a primit luni 

asigurări în acest sens din partea președintelui CNAS și cancelariei prim-

ministrului. Casa Națională de Asigurări de Sănătate anunțase, inițial, că utilizarea 

cardului va redeveni obligatorie de la 1 octombrie. 

 

"Am primit asigurări de la nivelul președintelui CNAS și cancelariei prim-

ministrului că situația apărută va fi corectată în cel mai scurt timp. Până la 31 

decembrie 2020 nu va fi necesară utilizarea cardului de asigurat în medicina de 

familie și ambulatoriul de specialitate, indiferent dacă sunt consultații acordate în 

cabinet, la domiciliu sau la distanță", a anunțat luni Federația Națională a 

Patronatelor Medicilor de Familie. 

 

Utilizarea cardului de sănătate a fost suspendată pe perioada stării de urgență și a 

stării de alertă, din cauza pandemiei de coronavirus. 

 

Casa Națională de Asigurări de Sănătate anunțase, inițial, că "în cazul consultațiilor 

acordate la cabinet, este obligatorie validarea cu cardul de sănătate a primirii 

serviciilor" începând cu data de 1 octombrie. 

 

"Reintroducem utilizarea cardului de sănătate în toate situațiile în care pacientul se 

deplasează fizic la unitatea medicală pentru a primi servicii medicale, pentru a avea 

o evidență cât mai exactă și a gestiona cât mai eficient fondurile din sistem. 

Consultațiile la distanță rămân o alternativă benefică, atât pentru pacienți cât și 

pentru medici, prin care se asigură accesul la tratamentele necesare fără a se 

expune riscurilor de infectare. Recomandăm în continuare pacienților programarea 

consultațiilor, medicul fiind cel care decide modul în care va fi acordată 

consultația, la distanță sau în cadrul unei vizite la cabinetul medical", declarase 

Adela Cojan, președintele Casei Naționale de Asigurări de Sănătate. 
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Decizia CNAS de a reintroduce obligativitatea utilizării cardului de sănătate pentru 

consultații, de la 1 octombrie, a stârnit nemulțumirea medicilor. 

 

Societatea Naţională de Medicina Familiei a atras atenţia că "manipularea 

cartonului cu cip reprezintă un risc semnificativ atât pentru pacienţi, cât şi pentru 

personalul medical. Care este beneficiul estimat în condițiile unui sistem 

informatic nefuncțional? Repetarea blocajelor din sistem și crearea din nou a 

cozilor la ușa cabinetelor? Este aceasta o nouă metodă de luptă împotriva 

pandemiei?" 

 

"Siguranța pacienților trebuie să fie mai presus de un sistem informatic 

nefuncțional!", au atras atenția reprezentanții Societății Naționale de Medicina 

Familiei. 

 

La rândul lor, reprezentanții Federației Naționale a Patronatelor Medicilor de 

Familie a avertizat că reintroducerea obligativității utilizării cardului "va duce la 

blocaje ale sistemului informatic, timpi crescuți de așteptare inutilă a pacienților în 

cabinete, risc crescut de infectare cu SARS-CoV-2 dar și cu virusurile gripale și 

alte virusuri în sezonul de iarnă". 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Organizaţii ale tinerilor solicită preşedintelui retrimiterea în Parlament a 

Legii privind educaţia sexuală 

Consiliul Naţional al Elevilor, Alianţa Naţională a Organizaţiilor Studenţeşti din 

România şi Consiliul Tineretului din România îi solicită preşedintelui Klaus 

Iohannis retrimiterea în Parlament a Legii privind educaţia sexuală, exprimându-şi 

dezamăgirea faţă de decizia CCR care a stabilit că prevederile privind înlocuirea 

educaţiei sexuale cu educaţia sanitară sunt constituţionale. 
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Potrivit unui comunicat de presă transmis luni de Consiliul Naţional al Elevilor, 

încercarea decidenţilor de a limita accesul elevilor la educaţie sexuală reprezintă un 

"act iresponsabil", având în vedere faptul că România se află "la coada 

clasamentului" în ceea ce priveşte sănătatea sexuală a tinerilor şi numărul mamelor 

adolescente. 

 

"Conform datelor INS Tempo, în anul 2018, în România au devenit mame 727 de 

adolescente cu vârsta sub 15 ani şi 18.753 cu vârsta între 15-19 ani. Dintre mamele 

adolescente sub 15 ani, 19 sunt la a doua naştere şi una la a treia. Cât ţine de 

mamele adolescente cu vârsta între 15-19 ani, 3.929 sunt la a doua, 731 la a treia, 

72 la a patra, 8 la a cincea şi una la a şasea. Totodată, 7,5% din totalul cazurilor de 

cancer de col uterin diagnosticate anual în Europa provin din România, incidenţă 

de 3 ori mai mare decât media la nivelul Uniunii Europene. România se află pe 

primul loc din ţările Uniunii Europene în ceea priveşte mortalitatea prin cancer de 

col uterin (14.2 la 100.000 de femei)", se explică în comunicat. 

 

În multe familii din România, sănătatea reproducerii nu constituie un subiect de 

discuţie liberă, atrag atenţia cele trei organizaţii, adăugând că mulţi elevi nu au 

părinţi care să le poată răspunde la informaţii privind educaţia sexuală care ar 

trebui să fie livrate de specialişti în domeniu, iar informaţiile pe care le primesc pe 

această temă în cadrul unităţii de învăţământ reprezintă "unica oportunitate" de a 

înţelege aspecte de bază adiacente educaţiei sexuale, precum contracepţia, 

planificarea familială ş.a. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Racordarea la sistemul de transport al gazelor va fi suportată de toată 

lumea prin tarife 

Autoritatea Națională de Reglementare în Domeniul Energiei a aprobat un nou 

regulament care stabilește modul în care sunt suportate cheltuielile de racordare a 

consumatorilor casnici la sistemul de transport al gazelor. Mai exact, toate 

cheltuielile efectuate pentru racordarea solicitanților vor fi recuperate de către 

operatorul de transport prin intermediul tarifelor de transport.  
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Adică, pentru un client casnic racordarea este gratuită, însă cheltuielile se vor 

reflecta în tarifele de transport plătite de către toți consumatorii. 

 

"Regulamentul de racordare stabilește etapele necesare racordării la sistemul de 

transport al gazelor naturale precum și obligativitatea operatorului de transport și 

sistem de a racorda toți solicitanții în termen de 180 de zile de la obținerea 

autorizației de construire", precizează ANRE. 

 

ANRE mai spune că noul Regulament stabilește condițiile de racordare la sistemul 

de transport al gazelor naturale a unităților administrativ-teritoriale, asocierilor 

acestora, precum și a asociaţiilor de dezvoltare intercomunitară, iar în cazul 

înființării de sisteme de distribuție inteligente bazate pe implementarea 

Programului național de racordare a populației și clienților noncasnici la sistemul 

inteligent de distribuție a gazelor naturale realizat prin Programul operațional 

Infrastructură mare, racordarea se poate face prin accesarea de fonduri europene 

nerambursabile. 

Etapele procesului de racordare la sistemul de transport sunt următoarele: 
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(Sursa: hotnews.ro) 
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 Parchetul European își începe activitatea. Laura Codruța Kovesi și cei 22 de 

procurori europeni au depus azi jurământul. 

Astăzi, procurorii europeni ai noului Parchet European au depus jurământul într-o 

ceremonie la Curtea Europeană de Justiție și care a marcat începutul activităților 

acestei instituții însărcinate cu anchetarea infracțiunilor legate de fondurile 

europene. 

Șefa Parchetului European, Laura Codruta Kövesi, și cei 22 de procurori care 

reprezintă statele membre participante la această cooperare, s-au angajat “să nu 

solicite și să nu accepte instrucțiuni de la nicio persoană sau entitate exterioară 

parchetului european”. 

Pe 16 octombrie 2019, Parlamentul European și Consiliul Uniunii Europene, după 

un lung conflict cu autoritățile române , care au încercat să blocheze alegerea, au 

numit-o pe Laura Codruța Kövesi în funcția de prim-procuror european. Pe 27 iulie 

2020, Consiliul Uniunii Europene a numit și primii procurori europeni ai 

Parchetului European. 

„Misiunea lor este clară: combaterea criminalității financiare și protejarea 

banilor contribuabililor din UE. Infractorii nu cunosc frontiere. Este timpul ca nici 

procurorii să nu facă acest lucru. Parchetul European va schimba jocul în 

combaterea infracțiunilor financiare transfrontaliere ”, a declarat Věra Jourová, 

vicepreședinte pentru transparență și valori. 

Noul Parchet European (EPPO) va fi primul parchet supranațional, care va 

investiga și urmări penal fraudele și alte infracțiuni care afectează interesele 

financiare ale UE (așa-numitele infracțiuni „PIF”). 

(Sursa: biziday.ro) 
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 Studiu. 14% dintre românii care lucrau înainte de debutul pandemiei de 

coronavirus sunt acum inactivi. 9% dintre aceștia au rămas fără loc de 

muncă, iar restul s-au pensionat sau au devenit casnici. 

 

Potrivit unui sondaj efectuat de Eurofound (Fundaţia Europeană pentru Îmbună-

tăţirea Condiţiilor de Muncă şi Viaţă), în iulie, 10% dintre persoanele din Uniunea 

Europeană care lucrau înainte de pandemie au devenit inactivi. Opt procente dintre 

persoane au devenit inactive deoarece și-au pierdut locul de muncă, iar 2% dintre 

respondenţi sunt acum inactivi deoarece fie s-au pensionat, fie au încetat să mai 

lucreze din cauza unei boli sau a unui handicap sau au  devenit casnici și studenţi.  

Această proporţie este cea mai mare în Grecia şi Spania (ambele 18%) şi Ungaria 

şi România (ambele 14%). În schimb, doar 3% dintre respondenţii care lucrează în 

prezent sunt nou angajați de când a început pandemia.  

La nivelul UE, 8% dintre persoane au devenit inactive deoarece și-au pierdut locul 

de muncă.   

Cei mai mulți dintre angajații care și-au pierdut locul de muncă de la începutul 

pandemiei sunt din Spania (16%), Cipru (15%) și Grecia (14%), în timp ce în șase 

țări, această proporție a fost de 5% sau mai puțin (Germania, Cehia, Slovacia, 

Malta, Olanda și Suedia). În România, 9% dintre angajați spun că au rămas șomeri 

în această perioadă, la acelaşi nivel cu Franţa, Portugalia, Irlanda, Lituania, Polonia 

şi Croaţia. 
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Femeile tinere (18-34 de ani) și persoanele care desfășoară activități independente 

au fost cei mai vulnerabili în privința locului de muncă. 11% dintre tinere au 

devenit șomere în această perioadă. 

(Sursa: biziday.ro) 

 

 Studiu Eurofound. Încrederea cetățenilor în instituțiile UE a crescut în 

perioada pandemiei, dar a scăzut cea în rândul guvernelor naționale. 

Pe o scală de la 1 la 10, unde 10 înseamnă încredere deplină, nivelul general al 

încrederii în UE a crescut de la 4,6 în aprilie la 5,1 în iulie. În același interval de 

timp, încrederea respondenților în guvernul din țara lor a scăzut de la 4,8 la 4,6. 

În România, încrederea în guvern a scăzut de la 3,8 la 3,5 puncte, dar cea în 

UE a crescut de la 4,5 la 5,2. 

În Italia și Spania, unele dintre cele mai afectate țări membre UE de criza sanitară, 

nivelul de încredere a crescut cel mai mult: de la 4,1 la 5,2 în Spania, respectiv de 

la 4 la 5,1 în Italia. 

La polul opus se află Danemarca, Regatul Țărilor de Jos (Olanda) și Suedia, un 

grup de țări mai reticente în privința alocărilor financiare ale UE, ca răspuns la 

criza COVID. 

Spania, Franța și Luxemburg au fost singurele țări în care gradul de încredere a 

crescut atât față de propriul guvern, cât și față de instituțiile europene. 

Studiul arată că gradul de încredere este mai ridicat în rândul respondenților care 

au primit sprijin financiar (în orice formă) de la UE, decât în rândul celor care au 

aplicat pentru un supliment care nu a fost aprobat. Altă concluzie arată că tinerii au 

fost mai mult afectați de restricțiile de mișcare decât de evoluția situației lor 

financiare.  

Eurofund este o agenție a Uniunii Europene care cercetează politicile sociale, ale 

mediului muncii și cele legate de procesul de ocupare a forței de muncă. Studiul a 

fost desfășurat în perioada aprilie – iulie, pe 91.753 de cetățeni din UE. 

(Sursa: biziday.ro) 
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 Preşedintele Consiliului European speră să se obțină la summitul UE un 

acord în privința sancțiunilor pentru regimul din Belarus 

Preşedintele Consiliului European, Charles Michel, a declarat luni că speră într-un 

acord pentru adoptarea de sancţiuni împotriva regimului la putere în Belarus cu 

prilejul summitului UE de joi şi vineri, relatează AFP, preluată de Agerpres. 

Uniunea Europeană a elaborat o listă de circa 40 de persoane pe care intenţionează 

să le sancţioneze pentru rolul lor în falsificarea rezultatelor alegerilor prezidenţiale 

de la 9 august şi în reprimarea manifestaţiilor împotriva preşedintelui Aleksandr 

Lukaşenko. 

 

Pentru a adopta sancţiuni europene este necesară o unanimitate a celor 27. Or, 

Cipru blochează un acord de săptămâni, condiţionând aprobarea sa de adoptarea de 

sancţiuni europene care să facă să înceteze operaţiunile de foraj efectuate de Turcia 

în apele sale. 

 

"Trebuie să muncim din greu şi asta se va întâmpla în perspectiva summitului 

european de la sfârşitul acestei săptămâni: aştept şi sper ca noi să punem în 

aplicare ceea ce am decis în august", a declarat Charles Michel în cadrul unei 

discuţii organizate de think tank-ul Bruegel. 

 

Cu prilejul acestei dezbateri, Charles Michel s-a arătat totuşi sceptic în ceea ce 

priveşte renunţarea la unanimitate în politica externă a UE, după cum a pledat 

recent preşedinta Comisiei Europene, Ursula von der Leyen, pentru a sancţiona 

încălcarea drepturilor omului. 

 

"Unanimitatea favorizează aderarea durabilă a celor 27 de ţări la strategia decisă 

împreună. Atunci mă întreb: renunţarea la unanimitate nu este o falsă idee bună?", 

s-a întrebat fostul premier belgian. 

 

"Nu există alte reforme mai pertinente pentru a acţiona mai rapid pe plan 

internaţional fără a pierde valoarea adăugată a unanimităţii noastre?", a mai 

întrebat el. 

 

https://www.agerpres.ro/politica-externa/2020/09/28/belarus-presedintele-consiliului-european-spera-intr-un-acord-asupra-sanctiunilor-la-summitul-ue--581424
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"Cu siguranţă, exigenţa unanimităţii încetineşte şi uneori chiar împiedică decizia. 

Dar această exigenţă duce şi la efectuarea unor eforturi constante de a suda statele 

membre unele de altele", a adăugat Michel. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Membru al Consiliului guvernatorilor BCE: Aprecierea monedei euro este 

îngrijorătoare 

Un membru al Consiliului guvernatorilor BCE spune că aprecierea monedei euro 

este îngrijorătoare. Foto: Profimedia Images 

Recenta apreciere a monedei euro este îngrijorătoare şi va justifica o reacţie din 

partea Băncii Centrale Europene, dacă va duce inflaţia departe de obiectivul ţintă al 

BCE, a afirmat Ignazio Visco, membru al Consiliului guvernatorilor BCE, 

transmite Reuters. 

Acesta a dezminţit că oficialii BCE sunt divizaţi în problema aprecierii euro şi a 

precizat că opiniile sale sunt similare cu cele ale Consiliului guvernatorilor BCE. 

"Recenta apreciere a monedei euro este îngrijorătoare, deoarece generează 

presiuni descendente suplimentare asupra preţurilor, într-o perioadă în care 

inflaţia este deja scăzută", a afirmat Visco, care este şi guvernatorul Băncii 

Centrale a Italiei. 

"Implicaţiile asupra politicii monetare sunt evidente: dacă presiunile descendente 

periclitează obiectivul nostru privind stabilitatea preţurilor va trebui să 

intervenim. Dacă, totuşi, vor apărea efecte opuse, măsurile pe care le-am luat deja 

ar putea fi suficiente", a explicat oficialul Băncii Centrale Europene, citat 

de Agerpres. 

La 1 septembrie, euro s-a apreciat la 1,2011 dolari, cel mai ridicat nivel de la 

mijlocul lui 2018. Aprecierea euro erodează competitivitatea exporturilor şi reduce 

inflaţia, deoarece importurile devin mai ieftine. 

Vineri, s-a depreciat până la 1,1630 dolari, din cauza temerilor privind efectele 

creşterii numărului de cazuri de coronavirus în Europa. 

https://www.agerpres.ro/
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BCE estimează că rata medie a inflaţiei în zona euro ar urma să se situeze anul 

acesta la 0,3%, înainte de a urca la 1% în 2021 şi la 1,3% în 2022. Rata anuală a 

inflaţiei în zona euro a coborât în teritoriu negativ în august 2020, pentru prima 

dată după luna mai 2016, o consecinţă a diminuării cererii din cauza pandemiei de 

coronavirus. 

Potrivit unei estimări preliminare publicate recent de Eurostat, rata anuală a 

inflaţiei în zona euro a coborât până la minus 0,2% în august, de la un nivel 

de 0,4% luna precedentă. 

Datele sunt extrem de îngrijorătoare deoarece obiectivul ţintă al Băncii Centrale 

Europene (BCE), respectiv o creştere a preţurilor mai mică, dar apropiată de 2%. 

Preşedintele BCE, Christine Lagarde, şi-a exprimat îngrijorarea privind actuala 

apreciere a euro şi a dat asigurări că BCE monitorizează cursul de schimb şi în 

special impactul asupra inflaţiei. 

"Consiliul guvernatorilor BCE a discutat aprecierea euro. Mandatul nostru îl 

reprezintă stabilitatea preţurilor şi, cu siguranţă, în măsura în care aprecierea euro 

exercită presiuni negative asupra inflaţiei, trebuie să monitorizăm cu atenţie o 

astfel de problemă. Dar, aşa cum ştiţi, nu stabilim cursul de schimb", a explicat 

recent şeful BCE.  

(Sursa: Agerpres) 

 

 Brexit: ”Un acord este posibil”, spune Ursula von der Leyen 

Un acord între Uniunea Europeană și Regatul Unit cu privire la Brexit rămâne 

„posibil” în ciuda pozițiilor lor foarte îndepărtate la începutul unei săptămâni de 

negocieri decisive, a declarat luni președintele Comisiei Europene, Ursula von der 

Leyen, potrivit AFP. 

 

"Vrem un acord și sunt încă convins că este posibil un acord", a spus ea la 

Lisabona, după o întâlnire cu premierul portughez Antonio Costa. 
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"Fac apel la responsabilitate (...) deoarece economiile noastre, de ambele părți ale 

Canalului, sunt grav afectate de pandemie și trebuie să facem tot posibilul pentru a 

ajunge la un acord rezonabil", a spus Von der Leyen. 

 

Britanicii și-au reiterat luni dorința de a modifica condițiile acordului de divorț cu 

UE. 

 

"Poziția Regatului Unit este foarte departe de ceea ce UE poate accepta", a declarat 

vicepreședintele Comisiei Europene, Maros Sefcovic, după o întâlnire cu ministrul 

de stat britanic, Michael Gove în capitala belgiană. 

 

"Amândoi am fost clari că suntem încă la o oarecare distanță unul de celălalt. Dar 

am fost, de asemenea, clari că am vrut să eliminăm acest decalaj", a spus Gove, 

prin intermediul televiziunii britanice. 

 

În centrul discuțiilor lor, foarte controversatul proiect de lege în curs de examinare 

în Parlamentul britanic, care pune la îndoială anumite angajamente asumate de 

Regatul Unit în acordul care guvernează plecarea sa din UE pe 31 ianuarie. 

 

Textul revine la anumite prevederi pentru provincia britanică Irlanda de Nord, 

planificată să evite întoarcerea unei granițe cu Republica Irlanda, o garanție 

considerată esențială pentru menținerea păcii pe insulă. 

 

Furiosi de această schimbare, care, prin admiterea guvernului britanic, ar încălca 

dreptul internațional, europenii au dat termen Londrei până la sfârșitul lunii - adică 

miercuri - să-și retragă proiectul. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Organizația Mondială a Sănătății anunţă teste rapide pentru coronavirus cu 

5 dolari, pentru ţările cu venituri mici şi medii 

Aproximativ 120 de milioane de teste rapide de diagnosticare a noului coronavirus 

vor fi puse la dispoziţia ţărilor cu venituri mici şi medii, la maximum 5 dolari pe 

unitate, a anunțat luni Organizaţia Mondială a Sănătăţii, relatează agenția Reuters. 
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Directorul general al OMS, Tedros Adhanom Ghebreyesus, a declarat că 

producătorii Abbott ABT.N şi SD Biosensor au ajuns la un acord cu Fundaţia Bill 

& Melinda Gates să pună la dispoziţie, într-o perioadă de 6 luni, peste 120 de 

milioane de teste rapide COVID-19, uşor de utilizat şi uşor de folosit. 

El a declarat într-o conferinţă de presă la Geneva că se prefigurează un preţ de cel 

mult 5 dolari pe unitate, dar se aşteaptă ca în viitor să devină și mai ieftine. 

"Acest lucru va permite extinderea testelor, în special în zonele greu accesibile, 

care nu au facilităţi de laborator sau suficient personal medical calificat pentru a 

efectua teste", a spus Ghebreyesus. 

(Sursa: Mediafax) 

 


